
Oświadczenie złożone 
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Oświadczenie skierowane do ministra energii Krzysztofa Tchórzewskiego 

1 stycznia 2016 r. miały wejść w życie nowe mechanizmy wspierające wytwarzanie energii z odnawial-

nych źródeł energii, tzw. OZE. Oznacza to, że powinien zacząć obowiązywać system taryf gwarantowanych 

dla przydomowych mikroelektrowni o mocy do 10 kW. Nastąpiło jednak przesunięcie terminu wejścia 

w życie nowych regulacji na dzień 1 lipca 2016 r. 

Ministerstwo Energii zapowiada, że w ustawie o OZE należy się spodziewać zmian dedykowanych pro-

sumentom, które miałyby polegać na zniesieniu taryf gwarantowanych dla osób fizycznych. W swoim stano-

wisku Zrzeszenie Gmin Województwa Lubuskiego podkreśla, że poprawka prosumencka stanowi fundament 

budowy obywatelskiego modelu energetycznego. Wymaga ona jedynie stosownych korekt legislacyjnych, 

które doprecyzowałyby zasady funkcjonowania systemu wsparcia w taki sposób, aby stał się on przejrzysty, 

obejmował wszystkich potencjalnych uczestników rynku (np. samorządy) i był zoptymalizowany pod wzglę-

dem ekonomicznym. Samorządowcy postulują także uregulowanie systemu taryf gwarantowanych w sposób 

spójny i kompleksowy w nowo dodanych, dotyczących wyłącznie tego systemu wsparcia przepisach ustawy 

o OZE. Pozwoliłoby to uniknąć wątpliwości interpretacyjnych oraz jasno określiłoby zasady rozliczeń po-

między mikrowytwórcą a przedsiębiorstwem energetycznym. Stałe ceny powinny przysługiwać za całość 

energii wprowadzonej do sieci. W takiej postaci system taryf gwarantowanych został wdrożony w wielu kra-

jach, w tym w państwach członkowskich UE. 

Zdaniem strony społecznej wysokości stawek taryf gwarantowanych powinny być obliczane na podstawie 

faktycznego kosztu wytwarzania energii w danej mikroinstalacji i powinny pokrywać ten koszt tak, żeby 

oferta mikro-OZE nie była dostępna wyłącznie dla zamożnych. Zapewniłoby to gwarancję zwrotu kosztów 

poniesionej inwestycji w okresie trwania wsparcia, jednocześnie wykluczając możliwość osiągnięcia przez 

danego prosumenta nieuzasadnionych przychodów. Dostęp do taryf gwarantowanych powinny mieć osoby 

fizyczne nieprowadzące działalności gospodarczej oraz przedsiębiorcy. Prawo do skorzystania z dostępnych 

mechanizmów wsparcia powinny uzyskać te podmioty, które w myśl obowiązujących regulacji zasadniczo 

nie prowadzą lub nie mogą prowadzić działalności w zakresie wytwarzania energii (m.in. samorządy, budyn-

ki publiczne, np. szkoły publiczne). 

Zmodyfikowane w sposób przedstawiony przez Zrzeszenie Gmin Województwa Lubuskiego przepisy 

powinny objąć wszystkich obywateli, w tym mikrowytwórców, którzy wprowadzili po raz pierwszy energię 

do sieci w pierwszym półroczu 2016 r. (co jest zgodne z zapowiedziami wnioskodawców grudniowej noweli-

zacji ustawy o OZE), oraz wejść w życie w najbliższym możliwym terminie, a więc najpóźniej z początkiem 

lipca br. Według zapowiedzi Ministerstwo Energii rozważa radykalną nowelizację przepisów w sposób, który 

byłby niekorzystny dla potencjalnych mikrowytwórców. Dlatego też uprzejmie proszę Pana Ministra o usto-

sunkowanie się do przedstawionego w tym oświadczeniu stanowiska lubuskich samorządowców oraz o od-

powiedź na pytanie, jakie zmiany planuje reprezentowany przez Pana Ministra resort w ustawie o odnawial-

nych źródłach energii. 

Waldemar Sługocki 
 


